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روز گذش�ته وزير بهداشت در پاس�خ به نامه 
اعتراض آميز هزار و 900 دانشجوي دانشگاه هاي 
علوم پزش�كي كش�ور در نامه اي سرگش�اده 
به رؤساي قوا و اعضاي ش�وراي عالي انقلاب 
فرهنگي به طور تمام ق�د از اين اقدام حمايت 
و آن را به نفع نظام آموزش پزش�كي دانست. 
افزايش كميت و كاهش كيفيت آموزش پزش��كي 
يكي از انتقاداتي است كه دكتر سيد حسن قاضي 
زاده هاش��مي از همان ابتدا كه بر كرس��ي وزارت 
بهداشت،  درمان و آموزش پزشكي نشست به عنوان 
انتقادي جدي مطرح كرد. با وجود اين به گفته وي 
امسال ۲۰ درصد صندلي هاي دانشگاه هاي پزشكي 
به صورت خودگردان يا همان پولي اداره مي شود و 
اين مصوبه قانون مجلس و وزارت بهداشت مكلف 

به اجراي آن است. 
   وزير بهداشت منتقد ديروز مدافع امروز 
ترم دوم س��ال تحصيلي 9۲-91 وزارت بهداشت 
مصوبات جدي��دي را ب��راي پذيرش دانش��جو در 
دوره هاي مازاد ظرفيت رشته هاي پزشكي طراحي 
كرد كه از همان دوران به دانشجوي پولي معروف 
ش��د. هر چند مس��ئولان وقت آموزش پزشكي در 
 آن دوران دانش��جوي پولي را ش��يطنت رسانه اي 
خواندند اما در عمل پذيرش دانشجو در دوره هاي 
مازاد ظرفيت رشته هاي پزشكي و با شهريه معناي 
ديگري را به ذهن متبادر نمي كرد. در دولت جديد 
اما وزير بهداشت با تأكيد بر اينكه توجه بيش از حد 
به رشد كمي دانشگاه هاي علوم پزشكي در كشور 
به توسعه آموزش عالي پزشكي آسيب زده گفته بود: 
تركيب و ساختار شوراي آموزش پزشكي بايد اصلاح 
شود. دكتر سيد امير حسين ضيائي، معاون آموزشي 
وزارت بهداشت، درمان و پزشكي نيز همواره تأكيد 

دارد: بايد از توسعه كمي دانشگاه ها پرهيز كنيم. از 
طرفي جذب فراگير دانشجو نياز به بررسي بيشتر 
و تغيير دارد و همه اركان نظام آموزشي بايد تحول 
پيدا كند و در آموزش پزشكي ارتقاي كيفي صورت 
بگيرد. تحت چنين شرايطي اما امسال نيز همچنان 
پذيرش دانشجوي پولي در رشته هاي پزشكي ادامه 
دارد و وزير بهداش��ت در دفاع از اين شيوه پذيرش 
دانشجوي پزشكي مي گويد: اين مسئله قانون است 
و بايد به قانون احترام گذاشت زيرا مصوبه مجلس 
شده، ولي وزارت بهداش��ت نيز تمهيداتي را براي 
پذيرش لحاظ كرده است. در گذشته نواقصي وجود 
داشت و افراد بر مبناي دادن پول پذيرش مي شدند 
كه ديگر اين مسئله وجود ندارد. به گفته وي در تمام 
دانشگاه هاي برجسته دنيا نيز رقابت براي آموزش 

رايگان نيست و اين مس��ير را رفته اند كه با شهريه 
اداره مي شود. 

   سالي 17 ميليون پول بده دكتر شو!
در نام��ه اعتراض آميز دانش��جويان پزش��كي به 
پذيرش دانش��جوي پولي نيز به قانوني كه وزير 
بهداشت از آن سخن مي گويد، اشاره شده است؛  
ماده ۲۰ قانون برنامه پنجم توس��عه بند »ح« كه 
بر اساس آن دانشگاه و مؤسسات آموزش عالي و 
تحقيقاتي مجازند از ظرفيت هاي مازاد بر سهميه 
آموزش رايگان )نه ظرفيت پذيرش دانش��جو از 
طريق كنكور( يا ظرفيت هاي جديدي كه ايجاد 
مي كنند بر اس��اس قيمت تمام شده يا توافقي با 
بخش غيردولتي و با تأييد هيئت امنا در مقاطع 
مختلف دانش��جو بپذيرند. اين در حالي است كه 

دانشجويان شهريه پرداز در س��ال اخير نه تنها از 
ظرفيت مازاد پذيرش نشده اند كه از طريق كاهش 
ظرفيت معمول دانش��گاه و اضافه ش��دن آنها به 
پرديس هاي خودگردان وارد دانشگاه خواهند شد 
و در عمل ظرفيت پذيرش آموزش رايگان كاهش 
و در عوض پذيرش دانش��جويان ش��هريه پرداز 
افزايش يافته است. از س��وي ديگر، بر اساس اين 
نامه هم اكنون دانشجويان شهريه پرداز در محل 
استقرار دانشگاه مادر تحصيل و از امكانات همان 
دانشگاه استفاده مي كنند. همچنين در دفترچه 
انتخاب رشته س��ال 93 به صراحت و تأكيد قيد 
شده اس��ت كه مدرك تحصيلي اين دانشجويان 
مش��ابه دانش��جويان ديگر صادر خواهد شد.  در 
كنار اين با نگاهي به ش��هريه دوره هاي پرديس 
خودگ��ردان و ظرفيت مازاد دانش��گاه هاي علوم 
پزشكي و همچنين شهريه داوطلبان غيرايراني 
پذيرفته ش��ده در دوره روزانه دانشگاه هاي علوم 
پزشكي را در اصلاحيه دفترچه راهنماي انتخاب 
رشته كنكور سراسري 93 مشاهده مي كنيم كه 
شهريه دكتراي حرفه اي پزشكي و داروسازي براي 
دو ترم 16 ميليون و در دندانپزشكي براي دو ترم 
17 ميليون تومان است؛ بديهي است فقط درصد 
ناچيزي از جامعه قادر به پرداخت چنين شهريه اي 
هستند و همين مسئله در كنار موارد مطرح شده 
در بالا موجب مي شود تا پزشك شدن هم شبيه 
كالاه��اي لوكس براي پولدارها قابل دسترس��ي 
باشد. از سوي ديگر نيز شاهد تناقض گفتار و رفتار 
وزير بهداشت در رابطه با پذيرش پولي دانشجوي 
پزشكي هستيم؛  چالشي كه خود را در دهه هاي 
آينده يعني زماني كه پزش��كان پولي وارد عرصه 

درمان مي شوند خود را نشان خواهد داد. 

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

    مدارس ابتدايي تهران ظرفيت كافي ندارند 
محمدي- تهران: در مدارس تهران ظرفيت  كلاس ها به حدي اشباع 
شده است كه والدين دانش آموزان ناچار هستند كودكان كلاس اولي 
خود را در م��دارس غير انتفاعي ثبت نام كنند، آن هم با ش��هريه هايي 

بيشتر از ۲ميليون تومان! 
مس��ئولان محترم آموزش و پرورش! ش��ما براي اين والدين تدبيري 

بينديشيد. 
---------------------------------------------------

   فكري به حال ميزان مصرف آب اداره ها كنيد 
آقايي- ته�ران: اين روز ها رس��انه ها و مطبوعات م��دام از كم آبي و 
احتمال جيره بندي شدن سهميه آب يا قطع آب مصرفي خانوار هاي 
پر مصرف خبر مي دهند اما آيا تاكنون فكري به حال ميزان آب و برق 
و... مصرفي در اداره ها كه در اكثر مواقع اين مصرف به اس��راف تبديل 
مي شود، شده اس��ت؟ از مس��ئولان ذيربط و متوليان امر در خواست 

پيگيري اين مسئله را دارم. 
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88498445سرويس اجتماعي

پرسش تشريفاتي مهر 18 ساله شد 
ميليون ها ايده هر سال از سوي آموزش و پرورش ناديده گرفته مي شود

18 س�ال از طرح اولين پرس�ش در آغاز س�ال 
تحصيلي از دانش آموزان از سوي رئيس جمهور 
مي گذرد و در اين سال ها 18 مسئله براي حدود 
9 ماه در اختيار ميليون ها دانش آموز قرار گرفته 
اما اين ظرفي�ت ايده پردازي و تحليل مس�ائل 
روز جامعه بلااس�تفاده باقي مان�ده و هيچ كس 
حتي خود رئيس جمهور س�راغي از پاس�خ اين 
پرس�ش ها نمي گيرد؛ پاس�خ هايي كه مي تواند 
ميليون ها ايده نو در برداشته باشد كه به مديريت 
جامع�ه در زمينه ه�اي گوناگ�ون كم�ك كند. 
اس��تفاده از حداكثر ت��وان تم��ام ظرفيت ها براي 
دس��تيابي به هدف، يك اص��ل مديريتي پذيرفته 
اس��ت؛ اما از آنجا كه انطباق اصول علم مديريت با 
واقعيت هاي اجرايي در كش��ور م��ا چندان محقق 
نمي شود؛ طبيعي است كه در آموزش و پرورش هم 
ظرفيت ميليوني دانش آم��وزان و فرهنگيان براي 
فكر كردن درباره مسائل روز جامعه ناديده گرفته 
شود. اين در حالي است كه درگير كردن افكار بكر 
و نيروهاي تازه نفس نوجوان با مس��ائل اجتماعي، 
فرهنگي و اقتصادي جامعه خير كثير و زاينده اي 
را نصيب كش��ور مي كند؛ منتها اين مزايا در اثناي 
روزمرگي هاي آم��وزش و پ��رورش ناديده گرفته 
مي شوند.  برخي از فوايد ايجاد درگيري فكري براي 
دانش آموزان در حوزه هاي مربوط به اداره كشور به 
اين شرح هستند. اين كار دانش آموزان را در عمل، 
شهرونداني پرسش��گر، خلاق و نقاد بار مي آورد و 
كش��ور را در معرض اس��تفاده از ميليون ها ايده نو 
قرار مي دهد كه بس��ياري از آنها مي توانند قابليت 
اجرا داشته باشند. به دانش آموزان اعتماد به نفس 
و مسئوليت پذيري در قبال مس��ائل پيرامونشان 
مي آموزد و روحيه بي تفاوتي را از جامعه آينده ساز 
كش��ور مي زدايد. دانش آموزان در جريان مسائل 

مهم روز كش��ور ق��رار مي گيرند و ق��درت تحليل 
و تصميم گي��ري آنها تقويت مي ش��ود. از ظرفيت 
دانش آموزان به عن��وان صادق ترين و صريح ترين 
حلقه هاي واس��ط در جه��ت مديري��ت پيام هاي 
انتقالي از حاكميت و دستگاه اجرا به جامعه استفاده 
مي شود و... . البته بماند كه اين مسئله روي ارتقاي 
بهره وري نيروي انساني نيز ارتباط مستقيم خواهد 
داش��ت. صرفه جويي و مديريت مناب��ع، مديريت 
الگوي جمعيت و گس��ترش فرهنگ نمونه هايي از 
پيام هاي مطلوب حاكميتي هستند كه دانش آموزان 
مي توانند در انتقال و نهادينه كردن آنها در جامعه به 
بهترين صورت كمك كنند.  در اين ميان پرسش 
مهر كه هر سال از س��وي رئيس جمهور در آستانه 
سال تحصيلي از دانش آموزان و فرهنگيان پرسش 
مي شود به عنوان يك فرصت است كه هيچ سالي 
استفاده نمي شود. يعني آموزش و پرورش تنها در 
بودجه و پرداخت حقوق فرهنگيان و چاپ كتاب و 
تش��كيل كلاس و تأمين فضاي آموزشي و نيروي 
انساني مورد نياز خلاصه مي شود و از طرفي قناعت 
آموزش و پرورش در پذيرفتن مس��ئوليت تنها در 
قبال اين مؤلفه هاي زير س��اختي و كهنگي مزمن 
نقش هاي اجتماعي اين نهاد آموزشي و تربيتي و 
شرايط بسته و س��نتي كنوني آن، افكار عمومي را 

نيز دلسرد مي كند. 
   هيچ كس پاسخ پرسش مهر را نمی خواهد 

حتی رئيس جمهور
مطالعه سرنوش��ت 17 پرسش مهر مطرح شده در 
سال هاي گذشته نش��ان مي دهد كه هيچ كدام از 
آنها در هيچ ي��ك از زمينه هاي ياد ش��ده كاركرد 
نيافته اند و حتي از س��وي مس��ئولان آموزشي و 
پرورش��ي مدارس و ادارات كل و در ميان غم نان 
روزمره آموزش و پرورش فراموش شده اند.  خيلي 

هم كه راه دور نرويم، خواس��ته هاي سال گذشته 
رئيس جمهور از آموزش و پرورش، آموزش حقوق 
ش��هروندي به دانش آم��وزان و ايجاد زنگ انش��ا، 
گفت وگو و كتابخواني بود كه هر سه در پيچ و تاب 
جاده تدوين و تصويب و ابلاغ آئين نامه مانده اند و 
به سرنوشت اس��لاف خود دچار شده اند كه عزمي 
به آنها تعل��ق نمي گيرد، اما بلافاصله در خواس��ت 
تخصيص اعتبار مطرح مي شود و تا مصوب، ابلاغ 
و اجرا ش��ود زمان مي گ��ذرد و... . خلاص��ه اينكه 
پرس��ش هاي مهرانه به هيچ نتيجه اي نمي رسند.  
درخواست هاي س��ه گانه رئيس جمهور را كه سال 
گذشته در دبيرستان دخترانه فاطمه الزهرا)س( 
در منطقه 18 ش��هر تهران مطرح ش��د، پرس��ش 
مهري همراهي مي كرد با اين مضمون كه »اگر پدر 
شما رئيس جمهور باشد، چه اقدامي را به او توصيه 
مي كنيد كه بتواند اعت��دال و ميانه روي را در همه 
ابعاد زندگي اجتماعي جامعه ايران بگس��تراند؟« 
اما در طول سال تحصيلي تلاشي از سوي آموزش 
و پرورش براي جمع آوري پاسخ ها، مطالعه و حتي 
ارجاع آنها به رئيس جمهور مش��اهده نش��د. حالا 
اينكه رؤساي جمهور نيز سراغ پاسخ سؤالات خود 
نمي روند و با وجودي كه وقت مي كنند مسابقات 
تيم هاي ورزشي كشورمان را دنبال كنند اما سراغي 
از پاسخ س��ؤالات خود نمي گيرند نكته اي كه يك 
نتيجه بيش��تر از آن برداشت نمي ش��ود و آن هم 
اين است كه همه طرح پرسش مهر را يك فانتزي 
تشريفاتي قلمداد مي كنند كه روز اول و براي خالي 

نبودن عريضه بيان مي شود. 
البته از يك جهت كه آينه دغدغه هاي روز مسئولان 
اجرايي كشور است مورد توجه جامعه قرار مي گيرد 
اما وقتي مي تواند كاربردهاي بيشتري داشته باشد 

چرا از آنها غافل شويم. 

   پرسش آبكی مهر امسال
به هر رو ديروز 1۲۲ هزار مدرسه براي يك ميهماني 
9 ماهه پذيراي بيش از 1۲ و نيم ميليون دانش آموز 
شدند و س��ال تحصيلي جديد )94-93( با نواخته 
ش��دن زنگ در مدارس سراسر كش��ور آغاز شد و 
امسال پيام و پرس��ش مهر 94 � 93 رئيس جمهور 
كه سفر س��الانه اش به مقر س��ازمان ملل با جشن 
آغاز سال تحصيلي همزمان شده توسط علي اصغر 
فاني وزير آم��وزش و پرورش و در حضور اس��حاق 
جهانگيري معاون اول رئيس جمهور در دبس��تان 
شاهد حضرت زينب )س( شهرك آپاداناي تهران 

قرائت شد. 
در پيام حجت الاسلام والمسلمين حسن روحاني 

آمده است: 
آغاز ماه مهر و فصل مدرس��ه را ب��ه همه معلمان و 
مربيان��ش و دانش آموزان عزي��ز صميمانه تبريك 
مي گويم. مدرسه خانه اميد دولت و مردم و آموزش 
و پرورش بنيادي ترين بخش توسعه كشور است. ما 
نياز به مدرسه پويا و نوآور در شرايط كنوني كشور 
داريم و س��ازندگان اصلي اين مدرس��ه معلمان و 
مربيان و دانش آموزان اين سرزمين اند. راه رسيدن به 
اين هدف از مدرسه و آموزش و پرورش ما مي گذرد. 
استعداد و هوش فرزندان اين زاد و بوم بالا و بايد به 

كشف و پرورش آنها بيشتر و بهتر بپردازيم. 
در بخش ديگ��ري از اين پيام بيان ش��ده اس��ت: 
توانمندي آموزش و پرورش در تربيت دانش آموزاني 
اس��ت كه ق��ادر باش��ند در كن��ار تربي��ت ذهن و 
دانش اندوزي ب��ا جامعه و جه��ان پيرامون خود به 
درس��تي ارتباط برقرار كنند. بايد به آنان آموخت 
كه جهان نو را خود بشناسند و در آن زندگي كنند 
و در عين ح��ال تعلق خاط��ر به دي��ن و فرهنگ و 
سرزمين خود داشته باش��ند. مدرسه ما بايد بتواند 
دانش آموزاني متفكر، پرسش��گر، نق��اد و اخلاقي 
تربيت كند و مدرس��ه مطلوب ما مدرسه خلاقيت، 
عقلانيت و گفت وگو و مداراس��ت.  در پيام روحاني 
خطاب به معلمان، مربي��ان و دانش آموزان مطرح 
ش��ده كه بايد به ما كمك كنيد تا به اين مدرس��ه 
مطلوب نزديك ش��ويم مدرسه اي كه پناهگاه همه 
ما و شما باش��د. مي دانم كه آموزش و پرورش ما تا 
رس��يدن به اين نقطه هنوز تنگناهاي زيادي دارد، 
كمبودها و كاستي هاي اقتصادي و آموزشي معلمان 
و دانش آموزان عزيز ما را در دستيابي آسان به اين 
هدف با مشكل روبه رو مي كند و معلمان ما نيازمند 
زندگ��ي عزتمندانه اند تا همه ذه��ن و توان خود را 
صرف آموزش و تربيت كنن��د و دانش آموزان ما به 
احترام و توجه بيش��تر نياز دارند ت��ا بتوانند قدرت 

انتخاب خود را بالا ببرند. 
براي اينكه سنت نيكوي سال هاي پيش زنده بماند 
از دانش آموزان عزيز مي پرس��م عزيزانم! ايران ما با 
مش��كل جدي كمبود آب روبه رو است، هر كدام از 
ما چگونه از آب هاي ايران مي توانيم بهتر نگهداري 

و استفاده كنيم؟
اين در حالي كه دوش��نبه گذش��ته نيز همزمان با 
جشن شكوفه ها سال تحصيلي يك ميليون و ۲38 
هزار كلاس اولي در سراسر كشور آغاز شد و همزمان 
رئيس جمهور و هيئت همراه به منظور ش��ركت در 
شصت و نهمين اجلاس مجمع عمومي سازمان ملل 

به نيويورك سفر كردند. 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
   گزارش  يك

علي خدايي بيجاري

 برگزاري 120 كرسي آزادانديشي 
در سال تحصيلي جديد

رئيس هيئت حمايت از كرسي هاي نظريه پردازي، نقد و مناظره به 
تازه ترين جزئيات برگزاري كرسي هاي آزاد انديشي در دانشگاه ها 
اشاره كرد و از برگزاري 120 كرسي در سال تحصيلي پيش رو خبر داد. 
آيت الله علي اكبر رشاد  گفت: صاحبان نقد و نوآوري علمي و متخصصان 
علاقه مند به مناظره علمي مي توانند مستقيماً يا از طريق فرهنگستان ها، 
پژوهش��گاه ها، دانش��گاه ها و انجمن هاي علمي متبوع خود، جهت ارائه 
تحقيقات و نوآوري هايشان در عرصه هاي نظريه پردازي و نقد يا هرگونه 
فعاليت علمي حاوي نوآوري در عرصه علوم انساني و معارف ديني اقدام 
كنند و از مزاياي كرس��ي ها بهره مند ش��وند.  رئيس پژوهشگاه فرهنگ 
و انديش��ه اس��لامي با اش��اره به عملكردهاي اين هيئت اظهار داشت: 
تدوين برنامه ها، سياس��ت هاي اجرايي، آيين نامه ها و دس��تورالعمل ها 
همچنين فراهم  كردن زمينه لازم براي تحقق اهداف كرسي هاي علمي 
نظريه پردازي، نقد و مناظره، در جهت توليد علم و ترويج آزاد انديش��ي 
در حوزة علوم انس��اني و معارف ديني و هنر از مهمتري��ن كاركردهاي 
اين هيئت به ش��مار مي آيد.  رئيس هيئت حمايت از كرسي هاي نظريه 
پردازي، نقد و مناظره، اهداف و سياست هاي اين هيئت را برشمرد و گفت: 
حمايت ويژه از مباحثات روش��مند و قاب��ل داوري و تبديل آن به تجربه 
انباشته و جمع بندي شده، زمينه سازي ويژه براي نهضت توليد و عرضه 
نظريه اسلامي در علوم انساني، علمي كردن مجادلات و تخصصي كردن 
گفت وگوهاي فرهنگي و ايجاد فرصت رسمي و علمي و قانوني براي عرضه 
ايده ها و نقد و كالبدشكافي آنها، نهادينه س��ازي آزادي انديشه و بيان و 
امكان تبادل آراي علمي با رعايت اخلاق و منطق گفت وگو از مهمترين 

سياست هاي اين هيئت است. 
عضو شوراي عالي انقلاب فرهنگي در ادامه اعلام كرد حضور استادان 
در اين كرسي ها كه  ناقد، داور يا صاحب نظريه باشند مي تواند به عنوان 

يك امتياز به شمار  آيد. 
--------------------------------------------------- 

دبير علمي جامعه جراحان ايران:
 ميلياردها سال از عمر مردم 

درتصادفات رانندگي از دست مي رود
دبي�ر علم�ي جامع�ه جراح�ان اي�ران در م�ورد آم�ار تلف�ات 
در ح�وادث اي�ران گف�ت: ه�ر 20 دقيق�ه ي�ك نف�ر ب�ر اث�ر 
ح�وادث مي مي�رد ك�ه اي�ن مش�كل قاب�ل پيش�گيري اس�ت. 
به گزارش »جوان« دكتر سياوش صحت استاد جراحي دانشگاه علوم 
پزش��كي اصفهان و دبير علمي جامعه جراحان اي��ران گفت: به دليل 
اهميت مسئله تروما در كشور و چالش هاي متنوع آن از جمله بالا بودن 
آمار تلفات حوادث جاده اي به علت حادثه خيز بودن بسياري از راه هاي 
كشور و عدم توجه به قوانين رانندگي، تلاش هاي علمي بسياري براي 

جلوگيري از آن صورت گرفته است. 
دبير علم��ي اولين كنگره ملي تروما گفت: س��ه عام��ل اصلي مرگ و 
مير در ايران عبارت اس��ت از بيماري هاي قلبي، تروما و س��رطان و در 
خصوص بيماري هاي قلبي احتياج اس��ت سبك زندگي مردم و روش 

تغذيه عوض شود. 
دكتر سياوش صحت ، عامل دوم مرگ و مير را سرطان دانست و گفت: 
در اين نوع بيماري هنوز اطلاعات وس��يعي از اينكه چرا بيمار سرطان 
مي گيرد و اينكه چه بايد كرد، وجود ندارد.  وي با بيان اينكه هر ۲۰ دقيقه 
يك نفر بر اثر حوادث با پديده مرگ روبه رو مي شود، گفت: ضايعات اين 
تروما كه علت س��وم يا دوم مرگ و مير در  ايران است، قابل پيشگيري 
است و معتقد هستيم در مس��ئله تروماي ناشي از حوادث، فعاليت هاي 
بسياري مي توان انجام داد.  عضو كميته راهبردي قطب تروماي كشور در 
ادامه گفت: بيشتر مرگ و ميرها در سن ۲۰ تا 4۰ سالگي اتفاق مي افتد. 
شخصي كه به طور طبيعي بايد 7۰ سال عمر كند متأسفانه در اثر حوادث 
رانندگي در ايران در سن 4۰ س��الگي جان خويش را از دست مي دهد 
و اين مسئله باعث مي شود كه 3۰ س��ال از عمر او كم شود.  وي گفت: با 
محاسبه اين نوع از مرگ و ميرها متوجه خواهيم شد كه ميلياردها سال از 
عمر مفيد ملت ما گرفته مي شود كه يك نوع ضرر جبران ناپذير در جامعه 
اس��ت.  دكتر صحت در ادامه افزود: بسياري از بيماران بر اثر تروما دچار 
حادثه مي شوند و اين امر هم از لحاظ فردي ضرر مي رساند و هم از لحاظ 
اجتماعي و اقتصادي به جامعه خسارت تحميل مي شود و به دنبال آن 
مسائل رواني كه ايجاد مي ش��ود يك فاجعه ديگر در جامعه ما به وجود 
مي آورد.  دبير علمي اولين كنگره ملي تروما در خصوص اين كنگره كه 
در ۲4 دي ماه سال جاري به مدت سه روز در مركز همايش هاي رازي با 
همكاري همه دستگاه هاي مسئول در اين عرصه برگزار خواهد شد، گفت: 
قرار است در اين كنگره راه هاي پيش��گيري از تروما، درمان مصدومان 
ترومايي، همچنين عوارض آن و عوارض رواني ناشي از تروما بعد از حادثه 
به شكل علمي و مستند بررسي ش��ود.  وي در پايان متذكر شد:يكي از 

راه هاي پيشگيري در اين زمينه، آموزش در مدارس است. 
---------------------------------------------------

 ضرب الاجل وزارت بهداشت
 براي حذف تبليغات مكمل هاي غذايي

طبيع�ي،  فرآورده ه�اي  ارزياب�ي  و  نظ�ارت  كل  مدي�ر 
س�نتي و مكم�ل س�ازمان غ�ذا و دارو، نس�بت ب�ه ح�ذف 
ش�ركت هاي  ضواب�ط  از  خ�ارج  تبليغ�ات  آوري  جم�ع  و 
تولي�دي و واردكنن�دگان مكمل ه�اي غذاي�ي اخط�ار داد. 
دكتر اميرحسين جمشيدي در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: از 
تمامي شركت هاي توليدي و وارداتي مكمل هاي تغذيه اي خواسته ايم با 
توجه به مصوبه دهمين جلسه كميته فني مكمل و شيرخشك، تا پايان 
روز سوم مهرماه سال جاري نسبت به حذف و جمع آوري تبليغات خارج 
از ضوابط )بيلبوردها و. . . ( از اماكن عمومي اقدام كنند.  وي تأكيد كرد: 
چنانچه اين شركت ها نسبت به ضرب الاجل سازمان غذا و دارو در زمان 
مقرر اقدام نكنند، تمامي پروانه هاي محصولات آنها لغو و صلاحيت ادامه 

فعاليت شركت در دستور كار مجدد قرار خواهد گرفت.

 نقدي بر عملكرد سلبي مسئولان
 در مطالبه صرفه جويي در مصرف آب

مردم صرفه جويي كنند، مسئولان چه كار  كنند؟
همانطور كه از چندي پيش مسئولان دولتي در هشداري دير هنگام به پايان 
رسيدن آب سد هاي لار و لتيان را در پايان شهريور ماه اطلاع داده بودند، اين 
هشدار به وقوع پيوست و معاون اول رئيس جمهور روز يك شنبه گذشته 

اعلام كرد كه »پايتخت چند روز ديگر آب دارد!«. 
از اين رو »بح��ران آب«، »كم آب��ي«، »مديريت مص��رف آب«، »جريمه 
مش��تركين پر مصرف«، »افزايش بي��ش از حد تصور قيم��ت آب بها« و 
صرفه جويي و صرفه جويي و صرفه جويي كلمات كليدي مهم ترين اخبار 
روز هاي اخير خبر گزاري ها و ساير رسانه ها را تشكيل مي دهند. بحران آب 
تا به آن اندازه از ارزش خبري بالايي بر خور دار اس��ت كه به اخبار داغ اين 
روز هاي حوزه بين الملل پهلو مي زند تا جايي كه در واپسين روز هاي مرداد 
ماه سال جاري مقام معظم رهبري با بر داشت 1۰ ميليارد دلار از صندوق 
توسعه ملي و اختصاص اين مبلغ به بخش آب و كشاورزي موافقت كردند. 
از طرفي روز ۲6 ش��هريور ماه محمد باقر  نوبخت از تصويب اختصاص 3۰ 
ميليارد تومان براي آبرساني فوري به تهران خبر داد، همچنين در اين روز 
حميد رضا جانباز، مدير عامل شركت مهندسي آب و فاضلاب كشور خبر 
اختصاص 1۰۰ ميليارد تومان اعتبار براي تكميل شبكه آبرساني سد ماملو 
را اعلام كرد؛ چرا كه قرار است از ابتداي پاييز سد ماملو به جاي سد هاي لار 

و لتيان وظيفه آبرساني به شرق تهران را به عهده بگيرد. 
اما نكت��ه جالب توجه رويكرد مس��ئولان در مواجهه با اين بحران اس��ت، 
به گونه اي كه اولين راه��كاري كه قاطبه آنان در آن اش��تراك نظر دارند، 
صرفه جويي و مديريت در مصرف آب اس��ت. به گونه اي كه مسئولاني كه 
مستقيم و غير مستقيم وظيفه رفع بحران و تأمين آب پايتخت را بر عهده 
دارند گويا يگانه دليل كمبود و ظهور بحران آب را در مصرف خارج از قد و 

قاعده شهروندان و استفاده دو چندان از آب لوله كشي مي دانند. 
شاهد مثال اين مدعا لحن ناشايست هش��دار ها و زنهار هاي آنان است كه 
گويا بر آنند تا به هر قيمتي كه ش��ده فر آيند كم شدن آب هاي سطحي و 
سفره هاي زير زميني )كه بنا به اعتقاد بس��ياري از كار شناسان غير وطني 
حاصل گرمايش جهاني است( را به گردن مش��تركان و مصرف كنندگان 

بيندازند. 
حال سؤال اين اس��ت كه چرا مس��ئولان ما در دقيقه 9۰ اقدامات خود از 
جمله هش��دار ها و خط و نشان كش��يدن هاي خود را بروز مي دهند؟ چرا 
كه قدر مسلم بحران آب زاييده مصرف مردم در يك سال و دو سال و 1۰ 
سال اخير نيس��ت. بحران آب به دهه هاي گذش��ته بر مي گردد و دقيقاً به 
دومين خشكسالي بعد از انقلاب كه در سال 1387 به وقوع پيوست كه اين 
خشكسالي سه سال به طول انجاميد و درس��ت در اين زمان ميزان توليد 
محصولات كشاورزي به حداكثر رسيد. اما اين سؤال به ذهن مسئولان ما 
چه در آن زمان و چه در اين زمان خطور نكرد كه با خشكس��الي سه ساله 
چطور ما به خود كفايي در توليد برخي از محصولات كشاورزي رسيديم و 
چرا در اين مدت ميزان حفر چاه هاي غير مجاز به چند برابر رسيده است؟ 
و حالا چرا بايد مردم بيچاره اي كه ظاهراً ديواري كوتاه تر از ديوار آنها پيدا 
نمي ش��ود تا وان بس��ياري از كج رفتاري هاي اخلاقي برخي از كشاورزان 
)براي حفر غير قانوني چاه( و مس��ئولان را متقبل شوند؟ چرا مسئولان به 
اين نقيصه وقوف نيافته اند كه متناسب با تصويب قانون توزيع عادلانه آب 
در سال 1361 الگوي مصرف تغيير نكرد؟ و چرا ما در جهان اولين مردمي 
هستيم كه با آب تصفيه شده كه با هزينه اي هنگفت انجام پذير است، همه 
كاري از جمله شست و شوي خودرو، شست وشوي فرش، ظروف، پتو، البسه، 
آبياري، استحمام و هزار كار ديگر مي كنيم در حالي كه مستحضر هستيم 

آب لوله كشي در كشور، آب شرب است! 
مسئله بعد اين است كه برخي از متوليان محيط زيست بار ها در مورد هدر 
رفت آب تهران هشدار داده اند و آخرين بار در اولين روز مرداد امسال بود كه 
محمد علي شاعري، رئيس ستاد محيط زيست شهر داري تهران به صورت 
مستند و مس��تدل اعلام كرد كه در تهران از 3۲۰ ليتر آب مصرفي كه براي 
هر تهراني در ماه در نظر گرفته مي ش��ود تنها ۲5۰ ليتر آب به دس��ت آنها 
مي رسد و 7۰ ليتر آن به خاطر فرسودگي شبكه لوله كشي ها پرت مي شود 
و هدر مي رود. با اين حال چرا با گذش��ت دو ماه تمام هيچ يك از مسئولان 
به فكر مهار هدر رفتن 3۰ درصد آب در ته��ران نيفتاده اند و هر روز جبران 
كم كاري و اهمال خود را بر مردم تحميل مي كنند؟ با اين وجود آيا مسئولان 
وقت با گذشت يك سال توانسته اند ابزار كاهش مصرف آب را در اختيار مردم 
بگذارند.   زماني براي كاهش مصرف برق وزارت نيرو لامپ هاي كم مصرف 
را با قيمت  پايين در اختيار مردم قرار داد و در تلويزيون ش��عار لامپ اضافه 
خاموش به راه افتاد و تا حدي مصرف برق كاهش يافت اما در مورد مصرف آب 
اين اتفاق نيفتاده است. از طرفي شير هاي مخصوص كاهش مصرف آب گران 
است و خيلي از خانواده ها از عهده تهيه آن بر نمي آيند اگر دولت با اقدامي 
مناسب ابزار كاهش مصرف را در اختيار مردم قرار دهد، بي شك در مديريت 
مصرف و صرفه جويي آب مؤثر خواهد بود. با اين اوصاف حرف ما خطاب به 
مس��ئولان دولت اين اس��ت كه از صراط انصاف بيرون نروند و گاهي هم در 
مقابل جوال دوز هاي پيوسته اي كه به مردم مي زنند، سوزني هم به جسم و 

جان شريف خود وارد كنند. به اين اميد كه اين اقدام منشأ خير شود! 

در حاشيه مراسم آغاز سال تحصيلي مدارس
قاليباف: مجلس در خصوص انتخاب شهردار 

توسط مردم تصميم بگيرد
ش�هردار ته�ران در حاش�يه مراس�م آغ�از س�ال تحصيل�ي 
مدارس در مدرس�ه اس�تثنايي رجائيه گف�ت: در نهايت مجلس 
بايد در خصوص انتخاب ش�هردار توس�ط مردم تصمي�م بگيرد. 
محمد باقر قاليباف شهردار تهران در حاشيه مراسم آغاز سال تحصيلي 
مدارس كه در مدرسه اس��تثنايي رجائيه در جنوب شهر تهران برگزار 
شد در جمع خبرنگاران درباره علت حضور خود در اين مدرسه اظهار 
داشت: در شهر تهران 8 هزار دانش آموز استثنايي داريم كه از شهروندان 

خوب در تهران هستند و ظرفيت هاي خاص و بالايي دارند. 
وي ادام��ه داد: يكي از دغدغه هاي اصلي والدين آنها تأمين س��رويس 
مدارس بود كه مقرر ش��د ص��د در صد هزينه هاي س��رويس مدارس 
استثنايي تأمين شود و در اين خصوص شهرداران مناطق موظف شدند 
در مدارس اس��تثنايي حضور پيدا كنند.  قاليباف در پاسخ به پرسشي 
مبني بر انتخاب شهردار توسط مردم اظهار داشت: در شهرهاي مختلف 
جهان انتخاب شهردار به اشكال مختلف برگزار مي شود و پارلمان هاي 
شهر هس��تند كه ش��هردار را انتخاب مي كنند.  وي ادامه داد: انتخاب 
ش��هردار در هر ش��هر به قوانين و مقررات باز مي گردد كه بايد اقدامي 
صورت بگيرد كه به نفع مردم باشد.  قاليباف افزود: دغدغه اصلي شهر 
در حال حاضر مديريت يكپارچه ش��هري است و تا كنون نتوانسته ايم 
يك گام جدي برداريم نه در آن بخشي كه شهردار با رأي مردم انتخاب 
مي شود و نه به اين شكلي كه در حال حاضر انتخاب شهردار به شكل 
پارلماني است.  وي بيان داشت: بنده فكر مي كنم بر اساس قوانين در 
شهرداري ها و مديريت شهري بايد تغييرات جدي ايجاد شود اين بحث 
لايحه اي است كه بيش از سه سال تمامي صاحب نظران آن را بررسي 
كرده اند و در حال حاضر تحت عنوان لايحه خدمات يكپارچه مديريت 
ش��هري در دولت در حال بررسي اس��ت و س��پس به مجلس ارسال 
مي شود.  شهردار تهران يادآور ش��د: در اين طرح شهرداران شهرهاي 
بالاي ۲۰۰هزار نفر توسط مردم انتخاب مي ش��وند كه در نهايت بايد 

مجلس در اين خصوص تصميم بگيرد.

تناقض در گفتار و رفتار وزير بهداشت در قبال پذيرش دانشجوي پولي پزشكي

پزشكان پولي سواد را مي خرند!
زهرا چيذري 

   گزارش  دو


